
رسانه ملی در سال های اخیر همواره محل نزاع بین موافقان و 
مخالفان شیوه عملکرد طرح تحول بوده است. طرحی که در ابتدای 
اجرا با دست اندزی های فراوانی مواجه بود اما امروز و در فاصله سه 
سال از اجرای برخی تفاوت ها را در شیوه برنامه سازی سیما بوجود 

آورده است.
محسن برمهانی معاون سیمای رســانه ملی در این باره اظهار 
داشت: جایگاه فعلی نقطه اوج تحول نیست. نقطه اوج تحول یک 
نشانه هایی دارد که ما آن را الان نمی بینیم. ولی می توان گفت الان 
ایجاد حساسیت لازم را در تولید کننده اثر و در مخاطب کرده است. 
در سی و چند سال گذشته همواره سازمان صدا و سیما با یک عادات 
غلط اداره شده است. یک سری مناسباتی در سازمان صدا و سیما 
داریم که اگر شما به یک رســانه زنجیره ای در خارج از کشور چه 
معاند و چه غیر معاند بگویید که سازمان صدا و سیما را این گونه 

اداره می کنیم به ما می خندند. یعنی آنقدر غیرحرفه ای است.
برمهانی ادامه داد: یکی از مسیر های تحول حرفه ای شدن است. 
حرفه ای تر کردن سازمان صدا و ســیما منطبق با اصول و قواعد و 
با در نظر گرفتن شــرایط خاص جمهوری اسلامی. ما نمی توانیم 
از این عادات غلط به راحتی بگذریم. این زمان می برد اما ســنگ 
نشان هایی در مســیر می گذاریم. در این مسیریم و طراحی هایی 

انجام شده است.
معاونت ســیمای رســانه ملی اذعان داشــت: ما یک ســری 
شــبهه افکنی، ارائه اطلاعات غلط و حســاس کردن نســبت به 
موضوعاتی که مخاطــب دلیلی ندارد به آن جلب شــود از جانب 
رسانه های معاند داریم که لازم اســت یک جاهایی توضیح داده 
شــود. مقابله  به  مثل به معنای انفعال شــاید نباشــد اما یکی از 
کارکرد های جدی رسانه اســت. مخصوصاً با فراگیری شبکه های 
معاند در فضای مجازی. طبق آماری که گرفتیم بسیاری از مردم 
شبکه ایران اینترنشنال، بی بی سی و... را نمی بینند اما تکه هایی در 
فضای مجازی می بینند. این ها برایشان ایجاد شبهه می کند. مثلًا 
غائله ای که در 1401 تجربه اش را داشته ایم، خیلی از مردم شبکه 

را نمی دیدند اما در فضای مجازی دنبال می کردند. یک جایی باید 
با فرم های مختلف به این شبهه ها پاســخ داده شود. مثلًا یک نوع 
پاورقی با زبان طنز جواب دهد یا دی بی ســی استاندارد دوگانه 

این ها را به چشم می آورد.
یک ســری برنامه های گفت وگویی مثل جریان و جهان آرا و ... 
به نقد می گذارند. ما اگر بخواهیم مقابله به مثلی انجام دهیم باید 
در شــبکه های برون مرزی انجام دهیم. به تعبیری شاید بگوییم 
تلویزیونی که در جمهوری اسلامی مقابله به مثل کند نداریم. یعنی 
تلویزیونی داشته باشیم که به زبان کشور متخاصم برای مردم آن 

یک سری موضوعاتی را بگوید.
وی با تاکید بر ایــن که ما باید حتماً چنین تلویزیونی داشــته 
باشــیم، اظهار داشــت: البته ما در حوزه برون مرزی چند شبکه 
تلویزیونــی داریم که بــرای مخاطب عرب زبان، انگلیســی زبان، 
اســپانیایی زبان و... جدی پای کار حوزه خبــر و انعکاس مطالب 
هستند. شــما بررســی کنید چه میزان از این ها تا حالا سیگنال 
ماهواره ای قطع شــده، چه میزان از این ها ســایت  بسته شده و... 
دارند. یعنی عملًا این ها دست وپا بســته اند. شما مطمئن باشید 
که اگر شبکه عبری زبانی باشــد ما نمی توانیم به دست مخاطب 
هدف برسانیم یعنی جریان رسانه ای صهیون نمی گذارد. در حالی 
 که همین شبکه اینترنشنال هرکســی دیش ماهواره داشته باشد 
می تواند آن را بگیرد. به نظرم اگر بخواهد اتفاقی بیفتد بایستی از 

انسان رسانه ها ایجاد شود. 
برمهانی با اشاره به این که برنامه های نقد و انفعالی زاییده یک 
اتفاق بزرگتر است، گفت: با پیمایش هایی که بعد از انقلاب انجام 
شده است محرز شــده اســت که تلویزیون برای یک عده خاص 
تبدیل شده بوده و رســانه همه مردم نبوده است. در دوران تحول 
براساس این یافته ها مقرر شده تلویزیون برای همه مردم باشد. یعنی 
تلویزیون همه را می بیند و همراه باشد. با دو رویکرد یکی نیاز شان 
که با اولویت ها است و یکی تقاضا هایشان. یعنی تلویزیون باید به 
تقاضای مخاطب پاســخ دهد. این اتفاق با این رویکرد دارد انجام 

می شود. یعنی در طراحی سریال ها هم موظف هستیم همه مردم 
ایران و مسائل واقعی آنان را ببینیم. این اتفاقی است که مخاطب 

هم با آن الان همراهی دارد.
معاون سیما افزود: شاید یک مقداری از عرایضم را توهم توطئه 
تلقی کنید اما ما هر موقع یک توفیقی در ارتباط با مخاطب دیدیم به 

فاصله کوتاهی یک جریانی علیه سازمان شروع کردند. 
وی اظهار کرد: ایســپا یکی از مراکز معتبر نظرســنجی است و 
نظرسنجی هم که منتشر کرده نظرسنجی معتبری است. اردیبهشت 
ماه ایسپا یک نظرسنجی دارد از دانشجویان که یک طیف خاص با 
مصرف رسانه ای خاص هستند و سوال می کند شما اوقات فراغت 
خود را چگونه می گذرانید. نمی گوید شما مخاطب تلویزیون هستید 
یا نه. گویا در این نظرسنجی پادکســت از تماشای فیلم و سریال 
بیشتر اســت. 18 درصد می گویند ما فیلم و سریال می بینیم. بعد 
می  گوید از کجا می بینید می گوینــد دانلود از اینترنت. گزینه های 
بعدی از صدا و سیما است. همین ایسپا فروردین ماه یک نظرسنجی 
دیگر منتشر کرده که مخاطب صدا و سیما ۲/۶9 درصد است. چرا 
به آن استناد می شود ولی به این نمی شود. خود مرکز تحقیقات صدا 
و سیما که یکی از معتبرترین نظرسنجی ها در کشور است در یک 
نظرسنجی با جامعه آماری سی هزار نفر که شامل شهر های بزرگ، 
مراکز استان، شهر های کوچک و روستا ها هم شده است، مخاطب 

صدا و سیما را 7۲ درصد اعلام کرده و این زمینه نقد شده است. 
معاون سیمای رســانه ملی افزود: ما هر نقدی را می پذیریم اما 
نکته این اســت که باید علمی و کارشناسی باشد. 70 درصد مردم 
در شهر های بزرگ زندگی نمی کنند ولی آن فضای انحصارطلبی 
رسانه ای دارد شهر های کوچک را مجبور می کند که به نوع خاصی از 
سبک زندگی تن دهند. یک مقاله ای می نویسند که صداوسیما باید 
به طبقه متوسط بپردازد. البته منظورشان از متوسط شهری یک نوع 
قشر مرفه با سبک زندگی خاص است. وگرنه امروز بخش زیادی از 
طبقه متوسط اتفاقاً مخاطبان وفادار رسانه ملی اند. با همین صراحت 

از طبقاتی شدن صداوسیما صحبت می کنند./فارس
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محسن برمهانی معاون سیمای رسانه ملی:

 صدا و سیما 
 با یک عادات غلط 

 اداره می شده است 


